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Pendolino  
na kartki  
 
 

TABOR  Sp·ğka PKP Intercity zapowiedziağa, Ũe w pociŃgach, 

kt·re bňdŃ obsğugiwane skğadami ED250 (tzw. Pendolino), 

wprowadzona zostanie cağkowita reglamentacja miejsc. Oznacza 

to, Ũe na kaŨde poğŃczenie Express InterCity Premium 

sprzedawanych bňdzie tylko tyle bilet·w, ile jest miejsc 

siedzŃcych w pociŃgu. Prezes PKP Intercity Marcin Celejewski 

powiedziağ ĂGazecie Wyborczejò, Ũe wprowadzenie 

reglamentacji miejsc zostağo zasugerowane przez UrzŃd 

Transportu Kolejowego: ï Zgodnie z wytycznymi UTK, moŨemy 

zaprosiĺ na pokğad tylko tylu pasaŨer·w, ile jest miejsc, czyli 

402. Jest to kwestia bezpieczeŒstwa i komfortu podr·Ũowania. 

    Jak dowiedzieliŜmy siň w UTK, to producent ï czyli koncern 

Alstom ï starajŃc siň o dopuszczenie do eksploatacji skğad·w 

ED250, zğoŨyğ dokumentacjň, kt·ra nie przewiduje miejsc 

stojŃcych w tych pociŃgach. ï KaŨdy z dopuszczonych skğad·w 

moŨe zabraĺ 402 pasaŨer·w na miejscach siedzŃcych. Takie dane 

wynikajŃ z deklaracji weryfikacji pojazdu kolejowego wydanej 

przez producenta ï powiedziağ dwumiesiňcznikowi ĂZ Biegiem 

Szynò Grzegorz Mazur z Urzňdu Transportu Kolejowego. ï W 

kompetencji prezesa UTK nie leŨy ingerencja w dokumentacjň 

technicznŃ, a jedynie sprawdzenie jej pod kŃtem zgodnoŜci z 

przepisami prawa i dokumentami normalizacyjnymi. 

     W wypowiedzi dla portalu ĂRynek Kolejowyò Grzegorz 

Mazur stwierdziğ jednak, Ũe reglamentacja miejsc znajduje 

aprobatň UTK: ï Wzglňdy bezpieczeŒstwa przemawiajŃ za tym, 

by limitowaĺ liczbň sprzedawanych bilet·w wyğŃcznie do liczby 

dostňpnych miejsc siedzŃcych w kaŨdym ze skğad·w. 

    Problemy te nie sŃ znane w Niemczech, gdzie nawet w 

pociŃgach najwyŨszej kategorii InterCityExpress ï kursujŃcych z 

prňdkoŜciami siňgajŃcymi 300 km/h ï nie tylko nie ma 

reglamentacji bilet·w, ale wrňcz nie ma obowiŃzkowej 

rezerwacji miejsc. W szczytach przewozowych typowym 

widokiem w skğadach ICE sŃ wiňc pasaŨerowie podr·ŨujŃcy w 

przedsionkach i przejŜciach. ï Lepiej staĺ w pociŃgu, niŨ zostaĺ 

na dworcu. Lepiej podr·Ũowaĺ niekomfortowo, niŨ w og·le nie 

dotrzeĺ do domu ï tak brak obowiŃzkowej rezerwacji miejsc w 

pociŃgach Deutsche Bahn uzasadnia Joachim Kroll z 

niemieckiego ZwiŃzku PasaŨer·w Pro Bahn. 

    Dodajmy, Ũe w Polsce skğady Pendolino ï obok reglamentacji 

miejsc ï bňdŃ teŨ charakteryzowaĺ siň brakiem moŨliwoŜci 

zakupu biletu u druŨyny konduktorskiej. To oznacza, Ũe pasaŨer, 

kt·ry nie nabňdzie biletu przed podr·ŨŃ, a wsiŃdzie do pociŃgu 

Express InterCity Premium, bňdzie uznany za gapowicza, 

naraŨajŃc siň na karň, kt·ra moŨe osiŃgnŃĺ wysokoŜĺ nawet 839 

zğ. Pomysğ przewoŦnika jest tym bardziej kuriozalny, Ũe wcale 

nie na wszystkich stacjach leŨŃcych na planowanej sieci poğŃczeŒ 

Express InterCity Premium znajdujŃ siň kasy biletowe. Å 

Pracownicy PKP PLK  
w sieci  
 

LUDZIE W sp·ğce PKP Polskie Linie Kolejowe stworzony zostağ 

dokument, kt·ry sugeruje 38 tys. pracownik·w tego 

przedsiňbiorstwa, jak majŃ zachowywaĺ siň w internecie. 

Wydany przez biuro komunikacji i promocji centrali PKP PLK 

piňciostronicowy dokument ĂStandardy zachowaŒ w Internecieò 

zaczyna siň od sğ·w: ĂMasz peğne prawo do posiadania kont w 

r·Ũnych serwisach spoğecznoŜciowychò. 

    Dalej jednak materiağ nie zostawia pracownikom juŨ tyle 

swobody, przekazujŃc im nastňpujŃce rady: ĂNie oczerniaj 

pracodawcy na forum publicznymò czy ĂJeŜli nie zgadzasz siň z 

politykŃ firmy, prosimy zastan·w siň zanim opublikujesz sw·j 

poglŃd oficjalnie i publicznieò. Materiağ nastňpnie wskazuje 

przykğady ĂzachowaŒ niedozwolonychò, kt·rych dopuŜcili siň 

pracownicy sp·ğki w internecie ï miňdzy innymi takŃ wypowiedŦ 

komentujŃcŃ plany PKP PLK, zamieszczonŃ na portalu 

Facebook: ĂDoŜĺ ciekawie to wyglŃda, ale planuje siň to w naszej 

firmie juŨ kt·ryŜ raz a efekty marneò. 

    Sp·ğka PKP PLK sugeruje swoim pracownikom, aby najlepiej 

wcale nie chwalili siň na swoich profilach w serwisach 

spoğecznoŜciowych, gdzie sŃ zatrudnieni: ĂZastan·w siň, czy w 

og·le musisz powiadamiaĺ spoğecznoŜĺ o swoim miejscu pracyò 

ï czytamy w ĂStandardach zachowaŒ w Internecieò, w kt·rych 

nastňpnie zamieszczono wskaz·wki, jak w serwisie Facebook 

usuwa siň informacjň o miejscu pracy. Dalej materiağ sugeruje 

pracownikom PKP PLK, aby ich profile w portalu Facebook nie 

byğy widoczne dla wszystkich uŨytkownik·w. 

    Ponadto sp·ğka PKP PLK ï okreŜlajŃc swoje rady dla 

pracownik·w Ăstandardamiò, a w samym tekŜcie takŨe 

ĂinstrukcjŃò ï pr·buje zasugerowaĺ, Ũe materiağ ma 

powaŨniejszy status niŨ w rzeczywistoŜci. Dotychczas sğowo 

Ăinstrukcjaò byğo bowiem zarezerwowane dla obowiŃzujŃcych na 

kolei wewnňtrznych akt·w prawnych. Å 
 

Modlin na minusie  
 

MOBILNOƏĺ Mazowiecki Port Lotniczy Warszawa-Modlin w 

rankingu najgorszych port·w lotniczych w Europie znalazğ siň w 

pierwszej dziesiŃtce. ĂPomimo, Ũe lotnisko zostağo otwarte w 

2012 r., nie jest ono przykğadem komfortu i nowoczesnoŜciò ï 

czytamy w portalu ĂSleeping in Airportsò, kt·ry corocznie 

przeprowadza gğosowanie na najgorsze i najlepsze porty lotnicze. 
 

 
 

    Tw·rcy rankingu zaznaczajŃ jednak, Ũe p·ğnocno-mazowiecki 

port lotniczy nie odbiega zbytnio od standard·w lotnisk dla 

tanich linii. Za najgorsze w Europie uznane zostağo lotnisko 

Beauvais we Francji. Z kolei najlepszym portem lotniczym 

okrzykniňty zostağ Amsterdam-Schiphol. 

    Przypomnijmy, Ũe funkcjonowanie modliŒskiego portu 

lotniczego wkr·tce po otwarciu zostağo zawieszone ze wzglňdu 

na popňkanie betonowej nawierzchni pas startowego. Lotnisko 

nie dziağağo od grudnia 2012 r. do wrzeŜnia 2013 r. Obecnie 

modliŒski port lotniczy obsğuguje loty tylko jednego przewoŦnika 

lotniczego ï tanich linii Ryanair. Å 
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Czeskie lokomotywy  
na polskich torach  
 

TABOR ĂAgataò, ĂBeataò, ĂElaò, ĂMarysiaò, ĂZosiaò ï miňdzy 

innymi takie imiona moŨna zobaczyĺ na czoğach lokomotyw 

obsğugujŃcych czňŜĺ pociŃg·w sp·ğki Przewozy Regionalne. 

Mowa o elektrowozach serii 163, na kt·rych ï obok ŨeŒskich 

imion ï namalowane jest r·wnieŨ logo przewoŦnika Ļesk® 

Dr§hy. Polska sp·ğka wynajmuje te lokomotywy z Czech, gdzie 

nadawanie imion pojazdom trakcyjnym to tradycyjny zwyczaj. 

    Aktualnie mija p·ğmetek okresu wypoŨyczenia czeskich 

elektrowoz·w. ï Wynajem lokomotyw serii 163 zostağ 

zakontraktowany na lata 2012-2016 ï m·wi Michağ Stilger ze 

sp·ğki Przewozy Regionalne. ï Wynajmujemy lokomotywy ze 

wzglňdu na brak odpowiedniej liczby wğasnych pojazd·w. 
 

 
 

    WypoŨyczone z Czech elektrowozy prowadzŃ wybrane 

pociŃgi na trasach Warszawa ï PoznaŒ, Warszawa ï Krak·w, 

Jelenia G·ra ï Olsztyn i PoznaŒ ï Szklarska Porňba G·rna. 

Punktem utrzymania lokomotyw jest lokomotywownia ToruŒ 

Kluczyki. 

    Gdy w sierpniu 2012 r. pierwsza lokomotywa serii 163 trafiğa 

do toruŒskiej lokomotywowni, pracownicy byli niŃ wprost 

oczarowani. ĂDla niemal wszystkich kolejarzy byğo to pierwsze 

spotkanie z pojazdem tej serii, a rozwiŃzania w nim 

zastosowane zostağy uznane za imponujŃceò ï relacjonowağ 

Lucjan Jeziorny na ğamach magazynu ĂKoleje Mağe i DuŨeò. 

Czeskie lokomotywy wyposaŨone sŃ w takie urzŃdzenia jak 

tempomat, sygnalizacja miniňcia przez ostatniŃ oŜ pociŃgu 

punktu zakoŒczenia ograniczenia prňdkoŜci czy rozruch 

tyrystorowy, kt·ry znacznie zmniejsza szarpniňcia przy ruszaniu 

i hamowaniu. Kabina maszynisty wyposaŨona jest nie tylko w 

klimatyzacjň, ale takŨe w lod·wkň, w kt·rej maszynista moŨe 

przechowaĺ sw·j posiğek.  

    Lokomotywy wyprodukowane w latach 1984-1986 w 

zakğadach Ġkoda PlzeŔ sŃ nowoczeŜniejsze od polskich 

konstrukcji, nawet z p·Ŧniejszych lat. ï Lokomotywa serii 163 

jest pojazdem nowszej generacji niŨ pojazdy serii EU/EP07, 

EP09 czy ET22 ï podkreŜla Michağ Stilger i dodaje, Ũe w sp·ğce 

Przewozy Regionalne myŜli siň o przedğuŨeniu wynajmu 

czeskich elektrowoz·w po 2016 r. 

    R·wnieŨ PKP Intercity wynajmuje lokomotywy od 

przewoŦnika Ļesk® Dr§hy. ściŃgniňte do Polski w poğowie 

2014 r. czeskie spalinowozy serii 754 obsğugujŃ pociŃgi TLK na 

niezelektryfikowanych odcinkach Biağystok ï Suwağki oraz Eğk 

ï Korsze. ï Lokomotywy pracujŃ bardzo dobrze, r·wnieŨ pod 

kŃtem czynnik·w ekonomicznych. SŃ teŨ z nich zadowoleni nasi 

maszyniŜci ï m·wi Beata Czemerajda z centrali sp·ğki PKP 

Intercity. ï Lokomotywy wynajňliŜmy do wiosny 2015 r., jednak 

nie wykluczamy przedğuŨenia umowy. Lokomotywy uzupeğniajŃ 

nasz park taboru spalinowego do czasu dostawy przez Pesň 10 

nowych lokomotyw spalinowych dalekobieŨnych i 20 lokomotyw 

modernizowanych przez Newag. Å 
 

Coraz lepsze poġņczenie 
kolei i roweru  
 

MOBILNOƏĺ  PKP Polskie Linie Kolejowe realizujŃ szeroko 

zakrojony projekt montaŨu stojak·w rowerowych na stacjach i 

przystankach kolejowych. ï Kolej i rowery to dwa doskonale 

uzupeğniajŃce siň Ŝrodki transportu ï m·wi prezes PKP PLK 

Remigiusz Paszkiewicz. ï MontujŃc blisko 3 tys. stojak·w na 

rowery przy dworcach i przystankach w cağej Polsce, chcemy 

uğatwiĺ rowerzystom dostňp do oferty kolei. 

    Rower znaczŃco rozszerza zasiňg oddziağywania transportu 

kolejowego ï w ciŃgu p·ğ godziny piechotŃ pokonuje siň okoğo 2,5 

km, w tym samym czasie rowerem przejdziemy okoğo 7 km. 

Zapewnienie moŨliwoŜci wygodnego i bezpiecznego dotarcia 

rowerem na stacjň kolejowŃ skutkuje tym, Ũe z pociŃg·w zaczynajŃ 

korzystaĺ r·wnieŨ osoby mieszkajŃce w nieco wiňkszej odlegğoŜci 

od linii kolejowej.  

    ï PoğŃczenie roweru i kolei doskonale sprawdza siň w 

codziennych dojazdach do pracy. Ten model podr·Ũowania jest 

bardzo popularny na zachodzie Europy ï przekonuje Sebastian 

Pawğowski z radomskiej organizacji Bractwo Rowerowe. ï Przed 

dworcami niderlandzkimi czy francuskimi powstajŃ 

wielopoziomowe parkingi rowerowe, zar·wno podziemne, jak i 

nadziemne. 

    Projekt realizowany aktualnie przez PKP PLK zakğada instalacjň 

do koŒca 2014 r. og·ğem 2827 stojak·w w 466 lokalizacjach w 

r·Ũnych czňŜciach kraju. ï Prawie w cağej Polsce wybrano stojaki 

polecane przez organizacje rowerowe, czyli o ksztağcie odwr·conej 

litery Ăuò. Stojaki tego typu sŃ bezpieczne, poniewaŨ moŨna 

przypiŃĺ do nich nie tylko koğo, ale teŨ ramň roweru ï m·wi 

Pawğowski. ï Niestety przykğadowo na stacjach na linii z Radomia 

do Warszawy stojaki zamontowano na trawie, nie sŃ one 

monitorowane, nie sŃ teŨ zadaszone, co powinno byĺ standardem 

dla parkowania wielogodzinnego. 

    Na terenie wojew·dztwa mazowieckiego projekt obejmuje 

montaŨ og·ğem 344 stojak·w na 47 stacjach i przystankach. 

Najwiňcej w Mrozach i Kotuniu ï po 20 stojak·w. Najmniej, po 

trzy stojaki, na stacjach Ruda Talubska, Ğaskarzew, Sobolew, 

ŧyczyn i Mika (do jednego stanowiska typu Ăuò  moŨna przypiŃĺ 

dwa rowery).  

    W czňŜci lokalizacji liczba zamontowanych stojak·w nie 

zaspokaja potrzeb wszystkich os·b docierajŃcych rowerami na 

stacjň kolejowŃ. Problem wystňpuje miňdzy innymi w Chynowie, 

Dobieszynie czy Grabowie nad PilicŃ, gdzie zainstalowano po piňĺ 

stojak·w. ï Aby w peğni pokryĺ popyt, powinno siň zamontowaĺ ich 

okoğo 50 ï m·wi Sebastian Pawğowski. I dodaje: ï Jak jednak 

rozumiem, jest to pewien etap budowy parking·w rowerowych. 

Dlatego liczň, Ũe w nastňpnych latach nie tylko zwiňkszy siň liczba 

samych stojak·w, ale r·wnieŨ, Ũe parkingi powstanŃ w kolejnych 

lokalizacjach. 

    Dodajmy, Ũe nie tylko sp·ğka PKP Polskie Linie Kolejowe 

zajmuje siň uzupeğnianiem infrastruktury towarzyszŃcej kolei o 

miejsca postojowe dla rower·w. Przy stacjach kolejowych Bğonie, 

Brwin·w, Celestyn·w, MiŒsk Mazowiecki, OŨar·w Mazowiecki, 

Radom, Siedlce, Teresin Niepokalan·w i ŧyrard·w dziağajŃ 

parkingi ĂParkuj i jedŦò zbudowane przez samorzŃd wojew·dztwa 

mazowieckiego. Pozostawienie roweru na jednym z nich parking·w 

wymaga uiszczenia dopğaty do biletu Kolei Mazowieckich, 

wynoszŃcej od 2 zğ (przy bilecie jednorazowym) do 10 zğ (przy 

bilecie kwartalnym).  

    Dodatkowe opğaty nie sŃ natomiast wymagane przy 

pozostawieniu jednoŜladu na parkingach przesiadkowych 

warszawskiego ZarzŃdu Transportu Miejskiego ï wystarczy 

przedstawienie waŨnego biletu dobowego, weekendowego, 30-

dniowego, 90-dniowego lub karty seniora. Stoğeczny ZTM 

prowadzi parkingi ĂParkuj i jedŦò miňdzy innymi przy przystankach 

kolejowych Warszawa Ursus NiedŦwiadek, Warszawa Anin i 

Warszawa Wawer ï na ostatnim z parking·w znajdujŃ siň aŨ 144 

miejsca na rowery. Å 
 

 



Drobna kobieta  
w giga -resorcie 
W okresie trwa nia Marii Wasiak na wysokich 
stanowiskach w Grupie PKP liczba podr·űujŌcych 
kolejŌ spadġa o niemal 100 milion·w 
_________________________________________________________________________________________________________________ 

 
 

Å Maria Wasiak - będąc jeszcze członkiem zarządu PKP S.A. - pozuje do zdjęcia  
w kompletnie pustym pociągu. 
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4 ● POLITYKA                           Z Biegiem Szyn nr 6 (74) 
 

ï Dzisiaj chcemy powiedzieĺ Polakom: 

bňdziecie jeŦdziĺ szybciej, bňdziecie jeŦdziĺ 

wygodniej, bňdziecie jeŦdziĺ po dobrych 

drogach. To wy jesteŜcie Ŝwiadkami tego, Ũe 

ta osoba ï ta drobna, ale jakŨe energiczna 

kobieta ï to zagwarantuje ï tak premier Ewa 

Kopacz przedstawiğa Mariň Wasiak, nowŃ 

minister infrastruktury i rozwoju. Wasiak 

zastŃpiğa na tym stanowisku ElŨbietň 

BieŒkowskŃ.  

    BieŒkowska po otrzymaniu propozycji 

objňcia funkcji komisarza Komisji 

Europejskiej ds. rynku wewnňtrznego, 

zdecydowağa siň bowiem po zaledwie 

dziesiňciu miesiŃcach porzuciĺ stworzony 

specjalnie dla niej giga-resort zajmujŃcy siň 

szerokŃ paletŃ spraw, takich jak fundusze 

unijne, sieĺ dr·g i autostrad, kolej, lotnictwo, 

Ũegluga, gospodarka morska, planowanie 

rozwoju regionalnego, mieszkalnictwo czy 

nadz·r budowlany. 
     

Uczciwa i pracowita  
    Przed objňciem posady szefowej giga-

resortu Maria Wasiak byğa czğonkiem 

zarzŃdu PKP S.A. Pojawienie siň nazwiska 

Wasiak wŜr·d kandydat·w na ministra byğo 

sporym zaskoczeniem. Dla opinii publicznej 

oraz dla dziennikarzy politycznych to osoba 

nieznana. Ale za to nowa szefowa resortu 

infrastruktury i rozwoju od dawna jest dobrze 

znana Ewie Kopacz. W latach 90. Wasiak i 

Kopacz dziağağy w radomskich strukturach 

Unii WolnoŜci.  

    Kluczowy dla karier obu paŒ byğ rok 1998. 

W·wczas Ewa Kopacz zostağa radnŃ sejmiku 

wojew·dztwa mazowieckiego, w kt·rym  

dojrzağa do decyzji o przejŜciu z Unii 

WolnoŜci do Platformy Obywatelskiej, co 

otworzyğo jej drogň do zdobycia w 2001 r. 

mandatu poselskiego. Z kolei Maria Wasiak 

w 1998 r. zostağa szefowŃ gabinetu 

politycznego w ·wczesnym Ministerstwie 

Transportu i Gospodarki Morskiej ï na czele 

tego resortu stağ w·wczas wiceprezes Unii 

WolnoŜci Tadeusz Syryjczyk. 

    Gabinet polityczny to zesp·ğ najbardziej 

zaufanych wsp·ğpracownik·w ministra, 

dobieranych z wolnej rňki, a wiňc z 

pominiňciem procedur rekrutacyjnych. 

Czğonkowie gabinetu tworzŃ dla ministra 

ekspertyzy, przygotowujŃ go do wystŃpieŒ i 

spotkaŒ oraz dbajŃ o dobre kontakty z 

parlamentarzystami, samorzŃdami czy 

zwiŃzkami zawodowymi. 

    Czğonkiem kierowanego przez Mariň 

Wasiak gabinetu politycznego byğ Adrian 

Furgalski, w·wczas student politologii na 

Uniwersytecie JagielloŒskim i jednoczeŜnie 

mğody dziağacz Unii WolnoŜci. DziŜ 

Furgalski to wiceprezes Zespoğu Doradc·w 

Gospodarczych ĂTorò. Dodajmy, Ũe obecnie 

jednym z ekspert·w tej firmy doradczej jest 

Tadeusz Syryjczyk. 

    Adrian Furgalski na swoim profilu w 

portalu spoğecznoŜciowym Facebook napisağ 

o obejmujŃcej stanowisko ministra znanej mu 

od 15 lat Marii Wasiak, Ũe Ăjest osobŃ 

uczciwŃ, pracowitŃ i propaŒstwowŃò. 
     

Okres zaġamania 
    Za czas·w Syryjczyka, Wasiak i 

Furgalskiego powstağ w ministerstwie 

ĂProgram restrukturyzacji Polskich Kolei 

PaŒstwowychò, na bazie kt·rego nastňpnie 

napisana zostağa ustawa o komercjalizacji, 

restrukturyzacji i prywatyzacji 

przedsiňbiorstwa paŒstwowego PKP, 

uchwalona we wrzeŜniu 2000 r. Ustawa, 

kt·ra rozkrňciğa spiralň niekoŒczŃcych siň 

przeksztağceŒ na kolei.  

    Dodajmy, Ũe to w czasach Syryjczyka, 

Wasiak i Furgalskiego miağ miejsce pamiňtny 

3 kwietnia 2000 r., kiedy to doszğo do 

likwidacji ruchu kolejowego na niespotykanŃ 

skalň ï pociŃgi pasaŨerskie jednego dnia 

zniknňğy z 1028 km linii kolejowych w cağej 

Polsce. 

    W publikacji ĂBiağa Ksiňga. Mapa 

problem·w polskiego kolejnictwaò, napisanej 

pod koniec 2009 r. pod redakcjŃ Tadeusza 

Syryjczyka, moŨna przeczytaĺ, Ũe lata 1998-

2000 byğy okresem Ăzağamania transportu 

kolejowegoò. Warto zauwaŨyĺ, Ũe Tadeusz 

Syryjczyk tň sğabŃ cenzurkň wystawiğ swoim 

wğasnym rzŃdom ï bowiem w latach 1998-

2000 to wğaŜnie on peğniğ funkcjň ministra 

transportu i gospodarki morskiej w 

koalicyjnym rzŃdzie Akcji Wyborczej 

SolidarnoŜĺ oraz Unii WolnoŜci. 

    Choĺ Tadeusz Syryjczyk sam swojŃ 

kadencjň nazywa okresem zağamania, to 

wedğug czňŜci medi·w wsp·ğpraca z nim w 

tym okresie stanowi jeden z gğ·wnych atut·w 

Marii Wasiak. Tak pisağ tygodnik ĂPolitykañ: 

ĂNie ma powodu, aby juŨ na wstňpie 

podwaŨaĺ kwalifikacje minister Marii 

Wasiak. Jej dorobek zawodowy i 

rekomendacje, choĺby Tadeusza Syryjczyka, 

wskazujŃ, Ũe mamy do czynienia z osobŃ 

dobrze przygotowanŃ, merytorycznŃ, a nie 

èprzyjaci·ğkŃ pani premier z Radomiaç, jak 

to z luboŜciŃ powtarzajŃ niekt·rzy panowieñ. 
  

Namawiam y do zaniechania  
    Gdy w czerwcu 2000 r. Unia WolnoŜci 

opuszczağa koalicjň rzŃdowŃ, 

wsp·ğpracownicy Tadeusza Syryjczyka, 

kt·rzy musieli odejŜĺ z ministerstwa, szybko 

miňkko wylŃdowali w przedsiňbiorstwach 

paŒstwowych. Adrian Furgalski zostağ 

doradcŃ dyrektora Przedsiňbiorstwa 

PaŒstwowego ĂPorty Lotniczeò, natomiast 

Maria Wasiak otrzymağa posadň w centrali 

PKP ï zostağa dyrektorem projektu 

odpowiedzialnym za przeprowadzenie 

podziağu Dyrekcji Przewoz·w PasaŨerskich 

PKP na sp·ğki PKP Intercity i PKP Przewozy 

Regionalne. 

    Maria Wasiak tak przygotowağa ten 

podziağ, Ũe sp·ğki PKP Intercity i PKP 

Przewozy Regionalne ani nie zostağy 

wyposaŨone w lokomotywy, ani nie 

zatrudniono w nich maszynist·w. Przez co 

przewoŦnicy ci przez pierwszych kilka lat 

dziağalnoŜci nie byli w stanie samodzielnie 

uruchomiĺ Ũadnego pociŃgu ï skazani byli na 

wynajmowanie lokomotyw i maszynist·w od 

zajmujŃcej siň przewozem towar·w sp·ğki 

PKP Cargo. W efekcie PKP Przewozy 

Regionalne musiağy za obsğugň taborowŃ   Ʒ



 
 

Å Maria Wasiak i Adrian Furgalski.  
W latach 1998-2000 oboje byli członkami 
gabinetu politycznego ministra transportu 
Tadeusza Syryjczyka. Dziś Furgalski ocenia 
Wasiak jako osobę „uczciwą, pracowitą  
i propaństwową”. 
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Ʒ pğaciĺ sp·ğce PKP Cargo okoğo 500 mln zğ 

rocznie (tň kwotň ujawniğa w 2003 r. 

Mağgorzata Kuczewska-Ğaska, ·wczesna 

czğonkini zarzŃdu sp·ğki PKP Przewozy 

Regionalne ds. finansowych). 

    Choĺ Maria Wasiak nie zadbağa o 

zapewnienie przewoŦnikom PKP Intercity i 

PKP Przewozy Regionalne majŃtku 

niezbňdnego do wykonywania podstawowej 

dziağalnoŜci, to nie zapomniağa zadbaĺ o 

swojŃ karierň w jednej z tych sp·ğek. Gdy  1 

paŦdziernika 2001 r. PKP Przewozy 

Regionalne rozpoczynağy dziağalnoŜĺ, 

okazağo siň, Ũe fotel prezesa sp·ğki obejmie 

Maria Wasiak. Wkr·tce zapowiedziağa, Ũe 

przyszğoŜĺ zaczynajŃcej dziağalnoŜĺ sp·ğki 

PKP Przewozy Regionalne widzi w 

ograniczaniu dziağalnoŜci. ï Usiğujemy 

nam·wiĺ samorzŃdy do zaniechania 

przewoz·w na liniach, gdzie sŃ mierne wyniki 

ekonomiczne. Ale samorzŃdy sŃ pod tym 

wzglňdem bardzo oporne, gdyŨ dziağa tam 

siğa przyzwyczajenia ï powiedziağa Maria 

Wasiak na konferencji ĂKolej ï transport 

przyjaznyò odbywajŃcej siň w ramach 

gdaŒskich targ·w kolejowych Trako 2001. 

    Po okoğo roku spňdzonym w fotelu prezesa 

sp·ğki PKP Przewozy Regionalne Maria 

Wasiak wr·ciğa do centrali PKP S.A., by 

objŃĺ tam stanowisko dyrektora biura 

prywatyzacji. 
     

Degradacja, czyli awans  
    We wrzeŜniu 2004 r. na stanowisko szefa 

PKP S.A. zostağ powoğany Andrzej Wach, 

wczeŜniej prezes sp·ğki PKP Energetyka. W 

liŜcie otwartym do kolejarzy Wach napisağ: 

ĂDo wsp·ğpracy zaprosiğem osoby znane juŨ 

PaŒstwu z ich dokonaŒ na koleiò. JednŃ 

zaproszonych os·b okazağa siň Maria Wasiak 

ï Wach powierzyğ jej funkcjň czğonka 

zarzŃdu odpowiedzialnego za sprawy 

spoğeczne i promocjň.  

    W zarzŃdzie PKP S.A. Wasiak zasiadağa 

nieprzerwanie od 23 wrzeŜnia 2004 r. do 22 

wrzeŜnia 2014 r. ï do okrŃgğej, dziesiŃtej 

rocznicy zabrakğo jej wiňc zaledwie jednego 

dnia. W bardzo dğugiej kadencji miağy 

miejsce momenty, w kt·rych wydawağo siň, 

Ũe Maria Wasiak straci swoje stanowisko, a 

ostatecznie jedynie umacniağa swojŃ pozycjň. 

    Tak byğo chociaŨby na przeğomie 2010 i 

2011 r., gdy wprowadzenie nowego rozkğadu 

jazdy skoŒczyğo siň chaosem. Posadň prezesa 

PKP S.A. straciğ wtedy prezes Andrzej Wach. 

Premier Donald Tusk grzmiağ: ï Decyzje 

personalne powinny przynieŜĺ efekt bardzo 

szybki, jeŜli chodzi o elementarne 

poprawienie sprawnoŜci kolei. Odwoğanie 

szefa PKP to jest poczŃtek drogi ï m·wiğ na 

antenie telewizji TVN24, dodajŃc, Ũe 

sytuacjň na kolei chce zmieniĺ w spos·b 

radykalny i z nowymi ludŦmi. Finağ 

Ăradykalnych zmianò byğ taki, Ũe stanowisko 

prezesa PKP S.A. objŃğ nie kto inny, lecz 

Maria Wasiak ï czyli dotychczasowa 

zastňpczyni Wacha. 

    W 2012 r. ·wczesny minister transportu, 

budownictwa i gospodarki morskiej 

Sğawomir Nowak powiedziağ, Ũe zaleŨy mu 

na Ănowej jakoŜci w zarzŃdzaniuò w Grupie 

PKP i ŜciŃgnŃğ do Grupy PKP ekonomist·w 

zwiŃzanych z Leszkiem Balcerowiczem. 

W·wczas prezesem PKP S.A. zostağ Jakub 

Karnowski. Skğad zarzŃdu zostağ cağkowicie 

wymieniony ï z jednym tylko wyjŃtkiem: 

miejsce udağo siň zachowaĺ... Marii Wasiak. 

Tyle tylko, Ũe fotel prezesa zamieniğa na fotel 

czğonka zarzŃdu ï ta niewielka degradacja 

oznaczağa dla niej ogromny awans 

finansowy. Sğawomir Nowak, ŜciŃgajŃc na 

kolej ludzi Balcerowicza, podjŃğ bowiem 

decyzjň o ominiňciu ograniczeŒ pğacowych 

zawartych w tzw. ustawie kominowej. Z 

prezesem i czğonkami zarzŃdu PKP S.A. 

zawarto lukratywne kontrakty menedŨerskie. 

W·wczas dochody Marii Wasiak wzrosğy z 

okoğo 20 tys. zğ do prawie 56 tys. zğ 

miesiňcznie ï kwotň podajemy za 

oŜwiadczeniem majŃtkowym zğoŨonym przez 

Wasiak po objňciu teki ministra (w 

oŜwiadczeniu podaje ona, Ũe jej dochody z 

tytuğu kontraktu w PKP S.A. za cağy 2013 r. 

wyniosğy 668 tys. zğ). 
     

Dekada dogadywania siŋ 
    Byğa dziağaczka Unii WolnoŜci posadň w 

PKP S.A. dostağa w czasie rzŃd·w Akcji 

Wyborczej SolidarnoŜĺ. Do zarzŃdu sp·ğki 

awansowağa w kadencji Sojuszu Lewicy 

Demokratycznej. Nastňpnie przetrwağa rzŃdy 

Prawa i SprawiedliwoŜci, a potem Platformy 

Obywatelskiej i Polskiego Stronnictwa 

Ludowego. 

    To, Ũe Maria Wasiak Ŝwietnie odnajduje 

siň w r·Ũnych konstelacjach politycznych, 

pozwoliğo ĂGazecie Wyborczejñ niedawno 

napisaĺ, Ũe nowa minister infrastruktury i 

rozwoju Ăsğynie z dogadywania siň z 

ludŦmiñ. Wasiak, trwajŃc na wysokich 

stanowiskach w Grupie PKP, dogadywağa siň 

z siedmioma kolejnymi ministrami. 

Nastňpnym ministrem zostağa juŨ ona sama.  

    ï Ona jest wsp·ğautorem reformy kolei, 

przez kilkanaŜcie lat zarzŃdzağa kolejŃ. A 

skutki sŃ takie, jakie widzimy ï tak 

ministerialnŃ nominacjň dla Marii Wasiak 

skomentowağ Bogusğaw Liberadzki z SLD.  Z 

kolei Jerzy Polaczek z PiS w rozmowie z 

portalem wPolityce.pl stwierdziğ: ï Byğa 

szefowŃ rady nadzorczej PKP Intercity. 

Przypomnň, Ũe PKP Intercity jako flagowa 

sp·ğka dalekobieŨna w ciŃgu ostatnich 

czterech lat straciğa 50% pasaŨer·w. 

    Politycy dzisiejszej opozycji oczywiŜcie 

przemilczeli fakt, Ũe gdy ich partie byğy u 

wğadzy, to peğnienie najwyŨszych stanowisk 

na kolei r·wnieŨ powierzağy Marii Wasiak. 
     

100 milion·w pasaŮer·w mniej 
    Maria Wasiak przez wiňcej niŨ dekadň 

spňdzonŃ z nadania r·Ũnych ugrupowaŒ 

politycznych na wysokich stanowiskach w 

Grupie PKP nie dağa siň szerzej poznaĺ opinii 

publicznej. Bardzo rzadko pojawiağa siň w 

mediach, a gdy juŨ siň na to decydowağa, 

zwykle unikağa konkret·w. Raczej koŒczyğo 

siň na pustosğowiu ï w 2011 r. Wasiak, 

przejmujŃc po Andrzeju Wachu obowiŃzki 

prezesa PKP S.A., powiedziağa ĂGazecie 

Wyborczejò: ï Damskie spojrzenie na kolej 

jest podobne jak na samoch·d. Kolei nie 

trzeba kochaĺ. WaŨne, Ũeby dobrze sğuŨyğa do 

jeŨdŨenia. 

    JednakŨe po przejŜciu Marii Wasiak z 

zarzŃdu PKP S.A. na fotel ministra szybko 

zrobiğo siň o niej gğoŜno. Wszystko za sprawŃ 

gigantycznej odprawy, jakŃ Wasiak 

otrzymağa za to, Ũe na wğasne Ũyczenie 

odeszğa ze stanowiska czğonka zarzŃdu PKP 

S.A. Jak ustalili dziennikarze radia RMF, 

Marii Wasiak wypğacono ze Ŝrodk·w PKP 

S.A. 510 tys. zğ. Wywoğağo to jednŃ z 

medialnych burz towarzyszŃcych inauguracji 

rzŃdu Ewy Kopacz. Wasiak, chcŃc jak 

najszybciej uspokoiĺ sytuacjň, zdecydowağa o 

przekazaniu cağoŜci odprawy na cel 

dobroczynny. Nowa minister przekazağa 

pieniŃdze do stowarzyszenia Centrum 

MğodzieŨy ĂArkaò z Radomia. 

    ĂProszň potraktowaĺ to jako wyraz mojego 

osobistego wsparcia dla Pani Premier w 

peğnieniu trudnej misji jakiej siň Pani Premier 

podjňğa przyjmujŃc obowiŃzki Prezesa Rady 

Ministr·wò ï napisağa minister Wasiak w 

specjalnym oŜwiadczeniu, dodajŃc 

nieskromnie: ï ĂMoja decyzja nie oznacza 

podwaŨenia sensownoŜci i potrzeby 

zatrudniania w podmiotach gospodarczych, 

kt·rych udziağowcem jest Skarb PaŒstwa, 

os·b o wysokich kwalifikacjach z 

wynagrodzeniem odpowiadajŃcym stawkom 

rynkowym. Wedğug mojego gğňbokiego 

przekonania sprzyja to bowiem najlepiej 

rozumianej misji dobrego zarzŃdzania 

majŃtkiem sp·ğkiò. 

    Gdyby otrzymanie odprawy byğo 

uzaleŨnione nie od trwania na stanowisku, 

lecz od konkretnych efekt·w zarzŃdzania, 

Wasiak raczej nie mogğaby liczyĺ na 

gratyfikacjň. Jak gğoszŃ statystyki Urzňdu 

Transportu Kolejowego, w 2000 r. ï gdy 

Wasiak zostağa zatrudniona w Grupie PKP ï 

kolej przewiozğa 360,7 mln pasaŨer·w, 

kt·rzy pociŃgami pokonali w sumie 24 mln 

km. Natomiast w 2013 r. z usğug kolei 

skorzystağo w sumie 270,4 mln podr·Ũnych ï 

pokonali oni ğŃcznie 16,8 mln km. 
Karol Trammer



OŢwiadczenie: Karol Trammer przeprasza Paniņ Donatŋ Nowakowskņ za podanie w artykule pt. ă144 dni 
Majewskiegoò, zamieszczonym w numerze 1 (45) styczeŗ-luty 2010 dwumiesiŋcznika ăZ Biegiem Szynò, 
nieprawdziwych informacji godzņcych w jej dobra osobiste i naraŮajņcych jņ na utratŋ zaufania publicznego. 

 

Pociņg do strat 
Jak poġŌczenia InterRegio zepchniőto na boczny tor 
________________________________________________________________________________________________________________ 

 

Å 2009 r. - tłok w pociągu InterRegio z Warszawy  
do Krakowa. W grudniu 2014 r. zniknie ostatnie 
połączenie InterRegio między tymi miastami. 
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W poğowie grudnia 2014 r. z tor·w zniknie 

ponad poğowa poğŃczeŒ kategorii InterRegio. 

ï Obecnie uruchamiamy dziennie okoğo 30 

par pociŃg·w InterRegio. Od nowego 

rozkğadu jazdy bňdziemy mieli w swojej 

ofercie 13 par ï powiedziağ ĂGazecie 

Wyborczejò Tomasz Pasikowski, prezes 

sp·ğki Przewozy Regionalne. ï PociŃgi 

InterRegio jeŨdŨŃ na zasadach komercyjnych, 

nie dostajŃ Ũadnego dofinansowania. 

UtrzymujŃ siň z wpğyw·w ze sprzedaŨy 

bilet·w, kt·re niestety nie sŃ w stanie pokryĺ 

wszystkich koszt·w. W tym roku przyniosŃ 

one okoğo 32 mln zğ straty. 

    Sp·ğka poinformowağa, Ũe w przypadku 

InterRegio Ăwpğywy ze sprzedawanych 

bilet·w ï mimo duŨego zainteresowania 

podr·Ũnych wieloma kursami ï czňsto nie sŃ 

w stanie pokryĺ ponoszonych koszt·w 

operacyjnychñ. ï Chodzi o wszystkie koszty 

ponoszone w zwiŃzku z kursowaniem tych 

pociŃg·w, czyli miňdzy innymi za dostňp do 

infrastruktury, energiň, naprawy i przeglŃdy 

taboru, wynagrodzenie obsğugi ï tğumaczy 

Michağ Stilger z Przewoz·w Regionalnych. 
     

Niska cena, niski standard  
    Pierwszy pociŃg InterRegio uruchomiony 

zostağ z poczŃtkiem marca 2009 r. ï byğo to 

poğŃczenie Warszawy i Biağegostoku. W 

nastňpnych miesiŃcach pociŃgi tej kategorii 

pojawiağy siň na kolejnych trasach ï pod 

koniec 2009 r. kursowağy juŨ w sumie 23 

pary pociŃg·w InterRegio. W 2010 r. liczba 

par wzrosğa do 48. W 2011 r. sieĺ poğŃczeŒ 

InterRegio objňğa wszystkie wojew·dztwa. 

    IdeŃ przyŜwiecajŃcŃ uruchomieniu 

poğŃczeŒ InterRegio byğo zagospodarowanie 

wystňpujŃcych w sp·ğce Przewozy 

Regionalne nadwyŨek taboru i przerost·w 

zatrudnienia. ï PociŃgi InterRegio byğy 

uruchamiane po to, Ũeby uniknŃĺ zwolnieŒ ï 

m·wiğ czasopismu ĂWolna Drogaò Tomasz 

Moraczewski, w latach 2009-2010 prezes 

sp·ğki Przewozy Regionalne i najwiňkszy 

zwolennik zaangaŨowania tego przewoŦnika 

w prowadzenie tanich poğŃczeŒ 

dalekobieŨnych. Efektem wprowadzenia 

pociŃg·w InterRegio miağo byĺ zapewnienie 

sp·ğce nowego Ŧr·dğa duŨych przychod·w. 

    ï Warunkiem sukcesu byğo zaoferowanie, 

dostňpnej siatki poğŃczeŒ, konkurencyjnych 

czas·w podr·Ũy i atrakcyjnych cen bilet·w, 

jednakŨe przy niskim standardzie ï chodziğo 

o wykorzystanie dostňpnych zasob·w, czyli 

gğ·wnie elektrycznych zespoğ·w trakcyjnych, 

kt·rych byğo za duŨo w stosunku do potrzeb 

ruchu regionalnego ï m·wi ekspert Centrum 

Zr·wnowaŨonego Transportu Stanisğaw 

Biega, w latach 2009-2010 zaangaŨowany w 

tworzenie oferty InterRegio. 
     

Najbardziej dochodowe  
    Gdy w poğowie 2009 r. pociŃgi InterRegio 

weszğy na linie wczeŜniej zdominowane 

przez pociŃgi ekspresowe i InterCity, okazağo 

siň, Ũe z Warszawy do Krakowa moŨna 

pojechaĺ kolejŃ juŨ nie za 97-107 zğ, a za 

38,50 zğ. Relacjň Wrocğaw ï PrzemyŜl skğad 

InterRegio pokonywağ o 40 min. kr·cej niŨ 

pociŃg PKP Intercity. Dziňki konkurencyjnej 

ofercie, mağo komfortowe skğady na trasach 

dalekobieŨnych szybko zdobyğy uznanie 

pasaŨer·w. W 2009 r. z pociŃg·w InterRegio 

skorzystağo 2,6 mln os·b. W 2010 r. liczba 

pasaŨer·w wzrosğa do 18,2 mln, dziňki 

czemu sieĺ InterRegio wypracowağa 

przychody w wysokoŜci 130 mln zğ, przy 80 

mln zğ koszt·w bezpoŜrednio zwiŃzanych z 

kursowaniem pociŃg·w tej kategorii. W 2010 

r. Mağgorzata Kuczewska-Ğaska, w·wczas 

odpowiadajŃca za finanse Przewoz·w 

Regionalnych, powiedziağa, Ũe InterRegio to 

dla sp·ğki poğŃczenia najbardziej dochodowe. 
 

Wczoraj plus, dziŢ minus 
    DziŜ pociŃgi InterRegio ï po nieco ponad 

piňciu latach funkcjonowania ï okazujŃ siň 

byĺ ekonomicznym balastem. Na obniŨenie 

efektywnoŜci ekonomicznej InterRegio 

niestety wpğynňğy dŃŨenia do zwiňkszenia 

komfortu podr·Ũy, a wiňc zastňpowanie 

zespoğ·w trakcyjnych skğadami 

wagonowymi. Taka zmiana taborowa to 

zwiňkszenie opğat za korzystanie z tor·w. 

Przykğadowo w relacji Warszawa ï Krak·w 

zastŃpienie zespoğu ED72 lokomotywŃ z 

piňcioma wagonami rocznie zwiňkszyğo 

opğaty o ponad 200 tys. zğ dla jednej pary 

pociŃg·w. 

    Postawienie na skğady wagonowe 

wywoğağo takŨe koniecznoŜĺ zakupu lub 

wynajmu lokomotyw elektrycznych. Co 

wiňcej, dla poprawy komfortu sp·ğka 

Przewozy Regionalne gruntownie 

zmodernizowağa 16 wagon·w, wyposaŨajŃc 

je w klimatyzacjň, ekrany LCD czy 

bezprzewodowy dostňp do internetu. 

Dodajmy, Ũe w okresie wakacyjnym 

Przewozy Regionalne do obsğugi poğŃczeŒ 

InterRegio wynajmowağa wagony od PKP 

Intercity, porzucajŃc tym samym zasadň 

korzystania z wğasnych zasob·w taborowych. 

    EfektywnoŜĺ sieci InterRegio zostağa 

pogrŃŨona na skutek decyzji o realizowaniu 

wielu poğŃczeŒ wyğŃcznie w szczytach 

przewozowych, a wiňc przede wszystkim w 

piŃtki i niedziele. PiŃtkowe popoğudnie to 

czas, gdy szczyt w relacjach lokalnych 

pokrywa siň ze szczytem w relacjach 

miňdzyregionalnych. KoniecznoŜĺ obsğuŨenia 

tych dw·ch segment·w na raz wymuszağo 

utrzymywanie kadr i taboru, kt·re przez 

wiňkszŃ czňŜĺ tygodnia oczekiwağy w 

gotowoŜci, nie generujŃc jednak przychod·w. 

Skutki oparcia siň na epizodycznych 

terminach kursowania wyraŦnie widaĺ w 

statystykach ï od 2010 r. do 2012 r. liczba 

pasaŨer·w pociŃg·w InterRegio spadğa o 

dwie trzecie: z 18,22 mln do 6,68 mln. 

    Swoje zrobiğ teŨ zauwaŨalny wzrost cen 

bilet·w. W 2009 r. przejazd pociŃgiem 

InterRegio z Warszawy do Krakowa 

kosztowağ 38,50 zğ ï dziŜ trzeba zapğaciĺ 

53,90 zğ. Trasa miňdzy stolicami Mazowsza i 

Mağopolski jest jednŃ z tych, z kt·rych w 

poğowie grudnia 2014 r. pociŃgi InterRegio 

zupeğnie zniknŃ. WyglŃda na to, Ũe 

bezpowrotnie. 
Karol Trammer



Nagġe hamowanie 
Ĭ Nie moűemy liczył na wymiar sprawiedliwoťci Ĭ powiedziaġ zwiŌzkowiec  
Leszek Miőtek. I zaapelowaġ do maszynist·w o oddolnŌ walkő o bezpiecześstwo 
ruchu na kolei: Ĭ Nie b·jcie siő zatrzymał pociŌgu, nie b·jcie siő op·ůnił pociŌgu 
_____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________ 

 

 
 

Å Sierpień 2011 r. Pociąg TLK relacji 
Warszawa – Katowice po wykolejeniu  
na stacji Baby. Sąd uznał, że winnym  
tej katastrofy jest maszynista. 
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ï Ğatwiej jest oskarŨyĺ i skazaĺ czğowieka, 

niŨ naprawiĺ system ï powiedziağ Leszek 

Miňtek, prezydent ZwiŃzku Zawodowego 

Maszynist·w Kolejowych, pod gmachem 

SŃdu Okrňgowego w Piotrkowie 

Trybunalskim.  

    23 paŦdziernika 2014 r. piotrkowski sŃd 

ogğosiğ wyrok w sprawie maszynisty, kt·ry 

12 sierpnia 2011 r. prowadziğ pociŃg TLK 

relacji Warszawa Wschodnia ï Katowice. 

PociŃg ten wykoleiğ siň na stacji Baby, 

poğoŨonej miňdzy Koluszkami a Piotrkowem 

Trybunalskim. W wypadku dwie osoby 

poniosğy Ŝmierĺ, a 80 zostağo rannych. 

     SŃd winnym katastrofy uznağ maszynistň, 

skazujŃc go na trzy lata i trzy miesiŃce 

pozbawienia wolnoŜci, dodatkowo orzekajŃc 

czteroletni zakaz prowadzenia pojazd·w 

kolejowych oraz zapğatň 20 tys. zğ koszt·w 

sŃdowych. Jest to wyrok pierwszej instancji. 
     

Szok powypadkowy  
    W wyroku sŃdowym ï podobnie jak w 

raporcie PaŒstwowej Komisji Badania 

Wypadk·w Kolejowych i w prokuratorskim 

akcie oskarŨenia ï uznano, Ũe pociŃg wypadğ 

z szyn dlatego, Ũe maszynista nie zastosowağ 

siň do wskazaŒ semafor·w i na stacjň Baby 

wjechağ z prňdkoŜciŃ 113 km/h, zamiast 

wymaganej 40 km/h. PociŃg powinien 

zwolniĺ, poniewaŨ na stacji Baby miağa 

nastŃpiĺ zmiana toru (z przejechaniem na bok 

przez dwa rozjazdy). 

    Rejestrator rozm·w radiotelefonicznych w 

Babach zachowağ zdanie, kt·re maszynista 

natychmiast po wykolejeniu skierowağ do 

dyŨurnego ruchu: ĂW rozjazd wjechağem z za 

duŨŃ szybkoŜciŃ, nie, coŜ z semafora nie 

przyuwaŨyğemò. PKBWK uznağa, Ũe sğowa te 

stanowiŃ klucz do wyjaŜnienia przyczyn 

katastrofy ï w raporcie powypadkowym 

wypowiedŦ przytoczono aŨ siedem razy.  

    ï Sğowa wypowiedziane w szoku 

powypadkowym nadinterpretuje siň, uznajŃc 

je niejako za przyznanie siň do winy ï oceniğ 

Leszek Miňtek po opublikowaniu w lipcu 

2012 r. raportu przez PaŒstwowŃ Komisjň 

Badania Wypadk·w Kolejowych.  
     

Sprzeczne sygnaġy 
    W trakcie wysğuchania przez komisjň oraz 

podczas procesu sŃdowego maszynista 

oŜwiadczyğ, Ũe na kolejnych semaforach 

podane byğy sprzeczne sygnağy, nie 

informujŃce o tym, Ũe przy wjeŦdzie na stacjň 

Baby nastŃpi zmiana toru.  

    Wedğug relacji maszynisty, na ostatnim 

semaforze odstňpowym przed stacjŃ widniağo 

zielone Ŝwiatğo, informujŃce, Ũe wjazd na 

stacjň bňdzie m·gğ odbyĺ siň z maksymalnŃ 

prňdkoŜciŃ. Na semaforze wjazdowym na 

stacjň widniağo jedno Ŝwiatğo pomaraŒczowe. 

To informacja, Ũe nastňpny semafor ï 

zlokalizowany na wyjeŦdzie ze stacji ï 

wskazuje sygnağ Ăst·jò. RychğŃ zmianň toru 

zwiastowağby natomiast sygnağ z dwoma 

pomaraŒczowymi Ŝwiatğami (jazda z 

szybkoŜciŃ nie przekraczajŃcŃ 40 km/h, a 

przy nastňpnym semaforze ï Ăst·jò). 

Maszynista dopiero wjeŨdŨajŃc na stacjň 

zauwaŨyğ, Ũe pierwszy rozjazd uğoŨony jest 

na bok. Wtedy wğŃczyğ nagğe hamowanie ï 

byğo jednak juŨ zbyt p·Ŧno i za moment 

poczuğ, Ũe pociŃg siň wykoleja. 

    Ani paŒstwowa komisja wypadkowa, ani 

sŃd nie dağy jednak wiary sğowom 

maszynisty o nieprawidğowych sygnağach na 

semaforach. ObroŒca maszynisty, adwokat 

Wojciech Kilanowski: ï Wyrok stwarza 

precedens, Ũe za wszystkie awarie urzŃdzeŒ 

kolejowych moŨe odpowiadaĺ maszynista. 
     

Zero tolerancji  
   ï Nie moŨemy liczyĺ na polski system 

wymiaru sprawiedliwoŜci ï stwierdziğ po 

zapadniňciu wyroku szef ZwiŃzku 

Zawodowego Maszynist·w Kolejowych 

Leszek Miňtek. Nastňpnie zaapelowağ do 

kolejarzy, kt·rzy przyjechali do Piotrkowa 

Trybunalskiego wspieraĺ swojego sŃdzonego 

kolegň: ï Musimy zrobiĺ wszystko co w 

naszej mocy, aŨeby zadbaĺ o bezpieczeŒstwo 

podr·Ũnych ï zero tolerancji na najmniejsze 

uchybienia w ruchu pociŃg·w. Niestety 

bňdzie to kosztowağo wiele op·ŦnieŒ, 

odwoğaŒ pociŃg·w, ale my nie mamy innego 

wyjŜcia. Bardzo proszň o przekazanie tych 

sugestii kolegom. Nie b·jcie siň zatrzymaĺ 

pociŃgu, nie b·jcie siň op·Ŧniĺ tego pociŃgu, 

jeŨeli choĺ odrobinň bňdŃ nieprawidğowoŜci 

w procesie sterowania ruchem pociŃg·w. 

    Chodzi o to, by w maszyniŜci ï w obliczu 

wŃtpliwoŜci dotyczŃcych dziağania system·w 

sterowania ruchem kolejowym ï nie obawiali 

siň odm·wiĺ dalszej jazdy i ŨŃdaĺ zwoğania 

komisji, kt·ra wyjaŜni sprawň.  

    Takie sytuacje miağy juŨ miejsce. Miňdzy 

innymi 11 grudnia 2013 r., kiedy to 

maszynista pociŃgu TLK ĂJanusz Korczakò z 

Biağegostoku do Krakowa Pğaszowa otrzymağ 

przed stacjŃ Kozğ·w sprzeczne sygnağy na 

semaforach. Pierwszy semafor informowağ, 

Ũe na kolejnym widnieĺ bňdzie sygnağ Ăjazda 

z najwiňkszŃ dozwolonŃ prňdkoŜciŃò. 

Tymczasem nastňpny semafor ï 

zlokalizowany za graniczŃcym widocznoŜĺ 

ğukiem ï nakazywağ jazdň z prňdkoŜciŃ 

nieprzekraczajŃcŃ 40 km/h.  

    Oczekiwanie na czğonk·w komisji oraz 

wyjaŜnianie przez nich sytuacji wiŃzağy siň z 

szeŜciogodzinnym postojem pociŃgu. Jak 

w·wczas powiedziağ dwumiesiňcznikowi ĂZ 

Biegiem Szynò Maciej Dutkiewicz ze sp·ğki 

PKP Polskie Linie Kolejowe, przyczynŃ 

wyŜwietlenia sprzecznych sygnağ·w na 

semaforach byğo Ăprzepalenie bezpiecznikaò 
     

Urzņdzenia (nie) zawiodġy 
    Sprzeczne sygnağy na semaforach otrzymağ 

takŨe maszynista pociŃgu PKP Cargo relacji 

Kamieniec ZŃbkowicki ï Sochaczew. Miağo 

to miejsce 18 kwietnia 2012 r. przed stacjŃ 

Baby. Pierwszy semafor informowağ, Ũe 

wjazd na stacjň bňdzie m·gğ odbyĺ siň z 

najwiňkszŃ prňdkoŜciŃ, podczas gdy semafor 

wjazdowy nakazywağ zmniejszenie prňdkoŜci 

z uwagi na zmianň toru. 

    Maszynista uŨyğ nagğego hamowania i 

zatrzymağ skğad. Nastňpnie zaŨŃdağ przyjazdu 

komisji. WyjaŜnienia trwağy cztery godziny ï 

przez ten czas ruch kolejowy miňdzy 

CzňstochowŃ a Koluszkami byğ 

zablokowany. Komisja potwierdziğa, Ũe 

sygnalizacja zawiodğa i w zwiŃzku z tym 

reakcja maszynisty byğa prawidğowa. Prezes 

PKP Cargo podjŃğ nawet decyzjň o 

przyznaniu nagrody swojemu pracownikowi. 

    Zdarzenie z kwietnia 2012 r. miağo miejsce 

przy tej samej stacji Baby, na kt·rej osiem 

miesiňcy wczeŜniej doszğo przecieŨ do 

wykolejenia pociŃgu TLK jadŃcego z 

Warszawy do Katowic (z tŃ tylko r·ŨnicŃ, Ũe 

skğad towarowy nadjeŨdŨağ od strony 

Piotrkowa Trybunalskiego, a pociŃg 

pasaŨerski od strony Koluszek).  

    Incydent ze sprzecznymi sygnağami dla 

pociŃgu towarowego nie przekonağ ani 

PaŒstwowej Komisji Badania Wypadk·w 

Kolejowych, ani SŃdu Okrňgowego w 

Piotrkowie Trybunalskim, Ũe w sierpniu 2011 

r. urzŃdzenia sterowania ruchem kolejowym 

r·wnieŨ mogğy zawieŜĺ. 
Karol Trammer
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                                                      Co porusza Mazowsze.  


POCIĄGI POD SPECJALNYM NADZOREM 
Å wyb·r: Olga i Marcin Rudziśscy 

 
ăèSolinaç, podobnie jak èstrzaġa poġudniaç na trasie Zag·rz ð PrzemyŢl, 
szybko zyskaġa miano pociņgu kultowego. Podr·Ůni wspominajņ,  
Ůe kaŮdy wypad w Bieszczady byġ doŢwiadczeniem towarzyskim. 
KilkanaŢcie godzin jazdy w wiecznie zatġoczonych wagonach, 
atakowanie skġadu juŮ w stolicy z namiotami i worami,  
byle szybciej wejŢļ do Ţrodka i zajņļ przyzwoite miejsce ð nie za blisko 
kibla ze wzglŋdu na smr·d, ale i nie za daleko, Ůeby potem mieļ szanse 
przedarcia siŋ do WC miŋdzy ludŬmi stġoczonymi w korytarzu  
i nie musieļ sikaļ do butelki po oranŮadzie albo, co bardziej 
prawdopodobne, po piwieó. 
 

Krzysztof Potaczaġa*  
ăBieszczady w PRL-u 2ó 

* dziennikarz i reporter, mieszka w Ustrzykach Dolnych  



OD BAŁTYKU PO TATRY  

Å kolejowa ksiőga imion 
 

ăBolimekó 
ŭyrard·w ð Warszawa Wschodnia  
 

ăBolimekó to jedna z bardziej infantylnych nazw 
pociņg·w na polskiej kolei. Nosi jņ pociņg 
przyspieszony Kolei Mazowieckich ġņczņcy 
ŭyrard·w z Warszawņ. Nazwa ăBolimekó 
zapewne ma kojarzyļ siŋ z Puszczņ Bolimowskņ, 
rozciņgajņcņ siŋ na pograniczu wojew·dztw 
mazowieckiego i ġ·dzkiego ð miŋdzy 
ŭyrardowem, Skierniewicami i Ġowiczem.  
Przeciŋta dolinņ Rawki puszcza jest nie tylko 
ostojņ fauny i flory, ale i obszarem peġnym 
Ţwiadectw historii: okop·w, row·w strzeleckich 
oraz cmentarzy wojennych. 
  

WYCIECZKI OSOBISTE  

Å pisze Przechodzieś 
 

 
Rekonstruktor  
Trasa wņskotorowej kolei Karczew ð Jabġonna 
(1896-1963), od Falenicy po Anin na obrzeŮu 
Warszawy tam wiodġa, gdzie dziŢ znajdujņ siŋ 
ulice Mozaikowa oraz Mr·wcza, a przy niej 
ăProwincjaó ð restauracja. I tymi ulicami nie raz 
podbiega czy teŮ idzie facet, kt·ry, jak dziecko,  
udaje pociņg m·wiņc ăfu-fuó lub gwiŮdŮņc. 
Ludzie go majņ za wariata, choļ on spokojnie 
im wyjaŢnia, Ůe dokonuje rekonstrukcji dawnej 
kolejki, co przeszġa do historii. Czemu wiŋc nikt 
za pomylonych nie ma tych, co robiņ 
rekonstrukcje powstaŗ,  potyczek albo bitew? 
 

POD DOBRĄ PRASĄ 
Å pisownia oryginalna 
 
 

Jakub Karnowski, prezes PKP: ăZmiany wprowadzane  
od dw·ch lat w grupie PKP rozpoczŋliŢmy od rzeczy 
podstawowej ð postawienia w centrum uwagi klienta,  
czyli pasaŮera kolei. Przez wiele lat takiego myŢlenia brakowaġo. 
WġaŢnie dlatego do PKP przylgnŋġy takie okreŢlenia jak ămolochó 
czy ăpaŗstwo w paŗstwieó. Z satysfakcjņ mogŋ powiedzieļ, Ůe sņ 
juŮ nieaktualne. 
 

ūr·dġo: dziennik ăPuls Biznesuó 
Wydawca: Bonnier Business (Polska) sp. z o. o.  
. 
 

  

 

PRZESIADKI 

WIDOCZNIE   

 
 

WSIĄŚĆ DO POCIĄGU BYLE JAKIEGO 
Å kolejne piosenki  
 

te brudne dworce 
gdzie spotykam jņ 
te tġumy kt·re cicho klnņ 
ten pijak kt·ry mruczy coŢ przez sen 
Ůe p·ġki my Ůyjemy ona Ůyje teŮ 
nie pytaj mnie 
co widzŋ w niej 
 

Obywatel G.C., ăNie pytaj o Polskŋó 
sġowa: Grzegorz Ciechowski, album:  ăTak! Tak!ó, 1988 
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